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BÝT PARTNERY DUCHA SVATÉHO 
– JAKO PANNA MARIA 

   V době, kdy se zdá, že v mnohých částech světa se zatemňuje horizont 
i budoucnost, můžeme být jako ta mladá žena, která dokázala změnit svět, a která 
– když se stala partnerkou Ducha svatého – pomáhala učedníkům, aby se i oni stali 
partnery Božího Ducha – jako Don Bosco. 
 
   Tuto promluvu vám píši z kolébky salesiánství. Z místa, kde jsme se my všichni narodili 
pro salesiánský život – z Valdocca, a to ve velmi zvláštní den. Dnes je 24. květen, slavnost Seslání 
Ducha svatého a svátek Panny Marie Pomocnice. 
   Zde, na tomto skutečném, historickém a teologickém místě, nám všechno vypráví o Donu Boskovi 
a o Panně Marii Pomocnici. Na těchto samých nádvořích, pod dlažebními kostkami, které je dnes 
zakrývají, si určitě hrál a kráčel nejen Don Bosco, ale i matka Markéta, Dominik Sávio, Michael Rua, 
monsignor Cagliero a nekonečný zástup chlapců, pozdějších salesiánů, kteří uvěřili a stali se jeho 
„partnery“ a interprety („interpret“ je tu chápaný jako ten, co rozumí a vysvětluje smysl těžké a ne 
celkem jasné věci. A to jednak slovy, jednak životním postojem, pozn. překl.).  
   Používám slovo partner, protože se to hodí v tento den a pro tento svátek; protože když jsme 
společně s Pannou Marií tak, jako s ní byli první učedníci po Kristově vzkříšení, je tam i Duch svatý. 
   Když jsem slavil bohoslužbu v této krásné bazilice, kterou nám daroval Don Bosco jako dědictví 
své víry a svého charismatu, cítil jsem, jak se tento chrám mění ve večeřadlo, ve kterém Panna 
Maria uprostřed nás zaručuje přítomnost Ducha svatého. Modlí se spolu s námi a povzbuzuje nás, 
abychom byli otevření pro jeho dary. Ona je nejlepší zárukou toho, abychom se s Božím Duchem 
cítili dobře! 
   Panna Maria je mladou pannou při zvěstování a pannou-matkou, která byla po Ježíšově 
zmrtvýchvstání s apoštoly. Byla hlavní postavou v těchto dvou mimořádných chvílích dějin člověka 
a celého stvoření. Zvěstování a zmrtvýchvstání Ježíše Krista jsou dva výjimečné, mimořádně 
slavnostní okamžiky, ve kterých je skutečnou ústřední postavou Duch svatý a s ním i plnost 
trojjediného Boha. Jsou to dva okamžiky, které jasně ukazují jedinečnou blízkost mezi Duchem 
svatým a Pannou Marií, Ježíšovou matkou. Don Bosco to velmi dobře věděl a s hlubokým 
přesvědčením to prožíval – až do té míry, že měl úplnou jistotu, že právě proto „všechno udělala 
Ona“. 
   To je fascinující realita skutečnosti, že jsme věřící i vyznavači mariánské úcty: Panna Maria, mladá 
žena, děvče, svolila, aby ji Duch nejenom vedl, ale v ní i přebýval. Tím radikálně změnila dějiny 
světa. Stala se partnerkou Ducha – a tak prožila svůj život. 
   Uvažujme, jak mocné může být slovo „ano“, slovo „ať se stane“. Nemějme strach říct „ano“ Pánu 
života a stát se partnery Pánova Ducha. A uvidíme, že ačkoliv náš život není zbavený těžkostí, stane 
se životem, který stojí za to žít. 

 
 



„Kdekoliv, kde se křesťané setkávají v modlitbě s Pannou Marií, Pán dává svého 
Ducha“ (papež Benedikt XVI.). 
 
   Další událostí, při které je Panna Maria významně přítomná, je Kristovo vzkříšení. V tomto 
případě nám Písmo nenabízí Mariina slova, ale právě její přítomnost, společnost a povzbuzení k 
modlitbě. Nachází se tam s apoštoly, kteří byli ještě zoufalí, smutní a sklíčení, vystrašení a 
ze strachu zavření, aby jim dodávala sílu tak, jak to dělá matka u svého trpícího dítěte. A modlí se. 
Ale apoštolové ještě nevěděli, že s ní je zaručená přítomnost Ducha Svatého, protože ona je jeho 
„partnerkou“ a jeho zárukou. 
   Při jedné promluvě před modlitbou Raduj se, nebes Královno, papež Benedikt XVI. s velkým 
přesvědčením vyjádřil tato slova: „Kdekoliv, kde se křesťané scházejí v modlitbě s Pannou Marií, 
Pán dává svého Ducha.“ 
 
   Milovaní, žijeme v době, kdy se zdá, že v mnohých částech světa se zatemňuje horizont 
a budoucnost, a že v mnoha rodinách a komunitách je všechno temné. Chybí úsměv, radost žít a též 
něžnost i láska. 
   V této době, která není velmi odlišná od jiných dob v minulosti, můžeme být jako ta mladá žena, 
to děvče, které dokázalo změnit svět, a která – když se stala partnerkou Ducha – pomáhala 
učedníkům, aby se i oni stali jeho dalšími partnery. 
   Proto je Matkou a Učitelkou. 
   Don Bosco velmi dobře pochopil, jak nám Boží Matka pomáhá být otevřenými pro Ducha svatého, 
který nás proměňuje v odvážné učedníky-misionáře Ježíše Krista. 
 
(Podle Il Bollettino Salesiano, červenec 2015) 
 


